光学精密工程 (P) OPTICS AND PRECISION ENGINEERING



主管:中国科学院

主办:中国科学院长春光学精密机械与物理研究 中国仪器仪表学会

主编: 曹健林

首 页 | 期刊介绍 | 编委会 | 投稿指南 | 期刊订阅 | 联系我们 | 留言板 | English

光学精密工程 2013, 21(12) 2989-2993 ISSN: 1004-924X CN: 22-1198/TH DOI:10.3788/OPE.20132112.2989

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

现代应用光学

1.5m量级SiC陶瓷素坯凝胶注模成型工艺

张舸*

中国科学院 长春光学精密机械与物理研究所 光学系统先进制造技术中国科学院重点实验室,吉林 长春 130033

摘要: 利用凝胶注模成型工艺制备了1.5 m量级轻型碳化硅(SiC)陶瓷素坯。研究了颗粒级配、固相含量、混料时间对碳化硅浆料性能的影响。测试了SiC脱脂素坯的显微结构、力学性能和最终烧结体的机械性能和热学性能。结果表明:在最佳分散条件下,通过合理的颗粒级配,成功制备得到了固相含量高达65%,流动性良好的SiC陶瓷浆料。另外,随着固相含量的增加,SiC陶瓷浆料黏度急剧增大;随着混料时间的延长,浆料黏度出现先降低后升高的现象。将制备得到的浆料注入模具后,得到了1.5 m量级的SiC陶瓷素坯,脱脂后的素坯内部结构均匀抗弯强度为24.6 MPa。

关键词: 凝胶注模 碳化硅(SiC) 陶瓷素坯

Gelcasting process of 1.5 m SiC ceramic green body

ZHANG Ge*

Key Laboratory of Optical System Advanced Manufacture Technology, Changchun Institute of Optics, Fine Mechanics and Physics, Chinese Academy of Sciences, Changchun 130033, China

Abstract: A Φ 1.5 m silicon carbide(SiC) ceramic green body with a lightweight structure was prepared by gel casting method. The effects of Particle Size Distribution (PSD), solid loading and milling time on the SiC suspension were studied systematically. Then the microstructure and bending strength of the SiC green body, and the mechanical and thermal properties of Reaction Bonded SiC(RB SiC) were measured. The results show that the 65% solid loading SiC slurry with good flow properties is prepared by optimum PSD in a stable dispersion condition. The slurry viscosity of SiC increases rapidly with the solid loading. However, the apparent viscosity of SiC slurry reduces and then increases with the milling time. Moreover, the SiC slurry was injected into a mould, and a Φ 1.5 m SiC ceramic green body was obtained. The ceramic green body after degreasing has a uniform interior structure and a bending strength of 24.6 MPa.

Keywords: gel casting SiC ceramic green body

收稿日期 2013-07-30 修回日期 2013-09-25 网络版发布日期 2013-12-25

基金项目:

通讯作者: 张舸

作者简介: 张舸(1980-), 男, 重庆荣昌人, 副研究员, 主要从事空间用轻型碳化硅反射镜制备技术的研究。

作者Email: zhanggeciomp@126.com

参考文献:

[1] 张玉娣,张长瑞,周新贵,等.SiC基陶瓷卫星反射镜研究进展[J].材料导报,2002,9:37 39. ZHANG Y D, ZHANG CH R, ZHOU X G,et al.. Development of SiC matrix ceramic satellite mirror [J]. Materials Review, 2002, 9:37 39.(in Chinese) [2] 董吉洪,王克军,王延春, 等.空间遥感器中大口径SiC主镜的轻量化设计 [J].中国光学,2011,2:118 123. DONG J H, WANG K J, LI Y CH, et al.. Lightweight design of large aperture SiC primary mirrors for space remote sensors [J]. Chinese Journal of Optics, 2011, 2:118 123. (in Chinese) [3] JANNEY M, NUNN S, WALLS C, et al.. Gelcasting [M]. USA: The Handbook of Ceramic Engineering, 1998. [4] CAI K, GUO D, HUANG Y, et al.. Solid freeform fabrication of alumina ceramic parts through a lost mould method [J]. Journal of European Ceramic Society, 2003, 23:921 925. [5] XUE J F, DONG M J, LI J, et al.. Gelcasting of aluminum nitride ceramics [J]. Journal of American Ceramic Society, 2010, 93: 928 930. [6] ZHANG J X, JIANG D L, LIN Q L. Gelcasting and pressureless sintering of silicon carbide ceramics using Al2O3 Y2O3 as the sintering additives [J]. Journal of European Ceramic Society, 2013, 33:1695 1699. [7] XIE R, ZHANG D, ZHANG X Y. Gelcasting of alumina ceramics with improved green strength [J]. Ceramics International, 2012, 38:6923 6926. [8] YUAN B, WU H B, SUN X F. Fabrication of porous alumina green bodies from suspension emulsions by gelcasting [J]. Materials Letters, 2012, 81:151 154. [9] ZHANG T, ZHANG ZH Q. The influence of polyethylene imine on the gelcasting of SiC with two different initiators [J]. Journal of American Society, 2007, 90:3748 3752. 10 GANESH I, OLHERO S M. Gelcasting of magnesium aluminate spinel powder J . Journal of